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گـــزارش

موج کره ای چگونه هویت نوجوانانمان تغییر را داده است؟ خودروسازان مانع رشد جمعیت کشور
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با اشاره به مرگ 
ســالانه 20هــزار نفر در حــوادث جــاده ای گفت: 
 بايد خودروســازان را به عنوان مانع رشــد جمعیت 

در نظر گرفت.
علیرضا رئیسی در يك برنامه تلويزيونی با بیان اينکه 
مهم تريــن چالش جوانی جمعیت، در اولويت نبودن 
آن برای برخی از مســئولان است، اظهار كرد: شايد 
برخی مسئولان در مورد جمعیت، شنیده باشند اما 
هنــوز دغدغه اصلی و اولويت اول آن ها نیســت در 
حالی كه وقتــی به پیامدهای آن فکر كنیم، متوجه 
می شويم كه اولويت اول و اصلی ايران، جمعیت است. 
وی افزود: اگر بخواهیم مسئله جمعیت را حل كنیم 
گاهی بايد فراتر از قانون جوانی جمعیت عمل كنیم؛ 
اگر دســتگاه های اجرايی به تکالیف اين قانون فقط 
به عنــوان رفع تکلیف نگاه كنند، موفق نمی شــويم. 
جلسات و همايش ها، مشکل جمعیت را حل نمی كند 
بلکه هر چیزی اعم از اقتصاد، فرهنگ و ديگر عواملی 

كه مانع فرزندآوری است، بايد حل شود.
معــاون وزير بهداشــت تأكید كرد: هر كســی در 
حوزه مســئولیت خود اقدامی انجام دهد كه مانع 
فرزندآوری شود يا ناامیدی ايجاد كند، مقصر است. 
وزير بهداشت هم چندين بار تأكید كرده است كه 
حل مسئله جمعیت، نیازمند عزم و اراده ملی و يك 
كار علمی است و با نمايش و وعده، مشکل جمعیت 
قابل حل نیســت. مســائل پیچیده و درهم تنیده 
اجتماعی، به صورت خطی حل نمی شود. رئیسی از 
كاهش جمعیت به عنوان يك معلول از يك شــبکه 
عِلّی ياد كرد و گفت: همه علت های كاهش جمعیت 
بايد برطرف شــوند تا بگويیــم معلول كه جمعیت 
است، به سمت رشــد حركت می كند. ساده انگارانه 
است كه بگويیم مثلًا غربالگری يا وسايل پیشگیری 
را حذف می كنیم، جمعیت افزايش می يابد كه اين 
استدلال نادرســتی است البته شــايد اين عوامل 
سهمی داشته باشــند اما بايد دقیقاً مشخص شود. 
وی هزينه كرد بالا در حوزه درمان ناباروری را عامل 
افزايش جمعیت ندانســت و گفت: همه علت های 
كاهش جمعیت بايد كنار همديگر به صورت علمی 
با استفاده از نظرات كارشناسان حوزه های مختلف 
از جمله حوزه اجتماعی و اقتصادی در نظر گرفته و 
حل شوند. اگر به افزايش جمعیت، رويکرد پزشکی 

داشته باشیم، مشکل حل نمی شود.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با بیــان اينکه 
وزارت بهداشــت به تنهايــی قادر بــه حل معضل 
جمعیت نیســت، گفت: ســالانه 20 هــزار نفر در 
حــوادث جاده ای جان خود را از دســت می دهند 
كه سهم قابل توجهی از اين قربانیان، جوانان مولد 
هســتند كه بايد پیشگیری شود؛ وضعیت جاده ها، 
فرهنگ رانندگی و خودروها بايد بهتر شود. خودرو 
هم باعث مرگ ومیر جوان ها در جاده ها می شــود و 
هم به دلیل نقص در سوختن بنزين، آلودگی ايجاد 
می كند، بنابراين بايد خودروسازان را به عنوان مانع 

رشد جمعیت در نظر گرفت.

اخبــــار

يك كارشــناس ارشــد مطالعات جوانان به ابعاد پديده موج 
كره ای پرداخت و در خصوص چگونگی نفوذ اين موج بر هويت 
فرهنگی نوجوانان ايرانی و راهکارهای مقابله با آن توضیحاتی 

ارائه داد.
 مــوج كــره ای )Korean Wave( پديده ای اســت كه به 
گســترش فرهنگ كره جنوبی، به ويژه موسیقی پاپ، فیلم ها، 
درام ها، مد و غذا، در ســطح جهانی اشــاره دارد و طرفداران 
زيادی مجذوب خود كرده اســت. اين مــوج به طور خاص در 
 BTS دهه های اخیر و به ويژه با ظهور گروه های كی پاپ مانند
و BLACKPINK، ســريال های كره ای مانند »بازی مركب« و 

فیلم های كره ای توجه زيادی را جلب كرده است.
امروزه موج كره ای مخاطبان زيادی از كشــورهای آســیايی، 
آمريکای شــمالی و جنوبی، اروپايی، آفريقايی و خاورمیانه و 
از جمله ايران را به ســمت خود كشــانده است. اين پديده نه 
تنها به دلیل موسیقی و فیلم های سرگرم كننده، بلکه به دلیل 
تأثیرات فرهنگی و اجتماعی كه كره در جوامع مختلف ايجاد 
كرده موجب توجه جهانــی و محبوبیت به ويژه میان جوانان 
شده است. اين محبوبیت و توجه قطعاً بدون برنامه ريزی های 
هدفمند از قبل انجام شــده از سوی دولت كره جنوبی ممکن 
نبود. پديــده موج كره ای به طور رســمی از دهه 1990 آغاز 
شــد، اما عوامل مختلفی در شکل گیری و گسترش آن نقش 
داشــتند. در ابتــدا، موج كره ای بــه طور عمده در آســیا و 
كشورهای همســايه كره جنوبی، مانند چین، ژاپن و تايوان، 
به وجود آمد. با شروع تولید سريال های تلويزيونی و فیلم های 
كره ای، اين موج به سرعت به كشورهای آسیای شرقی كشیده 
شد. سريال هايی مانند »Winter Sonata )2002(« كه در 
ژاپن بسیار محبوب شد، اولین نشانه های گسترش موج كره ای 

را به نمايش گذاشت.
دولت كره جنوبی از دهــه 1990 به بعد برای تقويت صنعت 
فرهنــگ و هنر خود، به ويژه در عرصه موســیقی و ســینما، 
ســرمايه گذاری های زيــادی انجام داد. ايــن حمايت ها باعث 
شــد كه هنرمندان كره ای قادر به رقابت با تولیدات فرهنگی 
غربی شــوند. اين موج در دهه 2000 به اوج خود رســید، در 
اين دوره موج كره ای نه تنها در آســیا بلکه در ســطح جهانی 
گســترش يافت. در دهه 2010 بود كه پديده موج كره ای به 

طور گســترده ای در سطح جهانی شــناخته شد و بخش های 
مختلف فرهنگ كره به طور همزمان در كشــورهای مختلف 

تحت تأثیر قرار رفت.
كی پاپ )K-pop( كه به موسیقی پاپ كره ای اطلاق می شود، 
به يکــی از مهم ترين و پرطرفدارترين ژانرهای موســیقی در 
ســطح جهانی تبديل شــده است. اين ســبك موسیقی كه 
تركیبی از ژانرهای مختلف مانند پاپ، هیپ هاپ، آراندبی، راك 
و الکترونیك است، با تولیدات حرفه ای، رقص های پیچیده، و 
ويدئوهای بصری جذاب خود توانسته است در دنیای موسیقی 
جهانی تأثیر زيادی بگذارد. در اين میان، گروه های موســیقی 

كره ای نقش اصلی را در گسترش اين فرهنگ بازی كرده اند.
گروه های موســیقی كی پاپ معمولاً از چندين عضو تشــکیل 
شــده اند كه هر كدام نقش خاصی در اجراهــای گروه دارند. 
اين گروه ها نه تنها به موســیقی خــود بلکه به ظاهر، رقص و 
شخصیت های خود نیز توجه زيادی دارند. برخی از گروه های 
مشهور كی پاپ كه در سطح جهانی و به ويژه در میان نوجوانان 
 BTS، BLACKPINK، و جوانان محبوب هســتند، عبارتند از
EXO، TWICE و SEVENTEEN. بــر اســاس آمار ســال 
2022، آهنگ هــای كی پاپ در يوتیوب بیش از 64.3 میلیارد 

بازديد داشته اند.
موســیقی كی پاپ در ســال های اخیر در ايران به عنوان يکی 
از پديده هــای پرطرفدار میــان نوجوانــان محبوبیت زيادی 
پیدا كرده اســت و اين پديده به ســرعت در میان نوجوانان و 
جوانان كشور گسترش يافته است. با توجه به محدوديت های 
دسترسی به محتواهای فرهنگی خارجی و فیلترينگ اينترنت، 
گروه های كی پاپ همچنان توانسته اند جايگاه ويژه ای در قلب 
مخاطبــان ايرانی پیــدا كنند. طرفداران ايرانــی اين گروه ها 
به ويــژه از طريق شــبکه های اجتماعی، ســايت های دانلود و 
پلتفرم های پخش آنلاين به موســیقی و ويدئوهای گروه های 
كره ای دسترســی دارند. با توجه به رشد روزافزون طرفداران 
كی پاپ و درام های كره ای در ايــران، می توان پیش بینی كرد 
كه اين موج همچنان در آينده ادامه خواهد داشت. همچنین، 
در صورتی كه تولیدات داخلی ايران بتوانند به اســتانداردهای 
جهانی نزديك شوند، ممکن است موج كره ای در ايران به نقطه 
عطفی برســد كه منجر به مبادلات فرهنگی گسترده تر میان 

ايران و كره جنوبی شود.
در اين زمینه در گفتگويی با امیرمحمد بهامیر كارشناس ارشد 

مطالعات جوانان به بررسی ابعاد اين موضوع پرداخته ايم.

*چرانوجوانهاطرفدارموسيقیكرهایمیشوند؟
موج كره ای يك موج رســانه ای از محصولات كشور كره است 
كه اين موج شــامل موسیقی كره ای، ســريال ها و فیلم های 
ســینمايی كره ای و هر محصول رسانه ای كه كشور كره تولید 
می كند اســت. هدف آن نیز بحث برندينگ ملی كشــور كره 
است، يعنی كره را به عنوان يك كشوری كه هم در تکنولوژی 
و هم در فرهنگ پیشــرو اســت معرفی كند. كره با اين موج 
صادرات فرهنگی كاركرد خود قرار داده اســت و می خواهد به 
كشورهای آسیای شرق و جهان معرفی كند. اين موج در تمام 
دنیا تقريباً راه افتاده است از اوايل سال 2000 از چین و ژاپن 
شروع شده تا الان كه كشورهايی مثل ايران و خاورمیانه، اروپا 
و آمريکا را هم تقريباً درگیر كرده اســت. موج كره ای بر روی 
مسئله هواداری كار كرده است، هواداری يعنی همان مفهومی 
كــه ما در ورزش فوتبال داريم اينکه يك نفر طرفدار يك تیم 
فوتبالی اســت و مثلًا عکس پوســتر از بازيکن های فوتبال به 
ديوار می زند و از آن ها در زندگی اش الگو می گیرد. موج كره ای 
نیز از همان كاركرد استفاده كرده است، در موسیقی های پاپ 
كره ای، آيدل ســازی كردند، در واقع اگر هــم قیاس با مثلًا 
ســتاره ســازی در فوتبال در نظر بگیريد، دقیقاً همین اتفاق 
هم در )كی پاپ( اتفاق می افتد، منتها فوتبال ورزشــی بیشتر 
پسرانه است و پسرها را درگیر می كند، اما )كی پاپ( به دلیل 
خصوصیات موســیقیايی و تصويری كه دارد بیشتر دختران را 
درگیر می كند. مســئله هواداری از جايی شروع می شود كه ما 
در واقع داريم از يك فرد حمايت می كنیم كه به نوعی الگوی 
ما است و آن الگو يك سری پیام ها و الگوی رفتاری به ما ارائه 
می دهد. اين نکته را بايد در نظر داشــت كه قطعاً اين مفهوم 
آيدل يك مفهوم مهندسی شــده است. موسیقی پاپ كره ای 
دقیقاً همچنین كاركردی دارد و باعث می شود تا يك نوجوان، 
به خصوص نوجوان دختر ايرانی كه شايد خلاءهای هويتی يا 
فرهنگی اجتماعی داشــته باشــد، و اين خلأ از آنجايی ايجاد 
شده كه ما نتوانســته ايم، هويت ايرانی-اسلامی را برای او جا 

بیندازيم يا به او ارائه بدهیم، خلأ در او حس می شود و نوجوان 
به ســمت اينکه آن هويت و يا حس خوب را از موسیقی پاپ 

كره ای و آيدل های كره ای دريافت كند، می رود.

*موجكرهایدرایرانچگونههویتفرهنگینوجوانان
رادستخوشتغييرقرارداد؟آیامحتوایكرهایبداست

ویااینکهنبایددردسترسنوجوانانقرارگيرد؟
محتوای كره ای صرفاً ابزار هستند به عبارتی ديگر به اين ابزار 
می توان از دو طرف خوب و بد نگاه كرد. مهم اين است كه ما 
در اين سمت داريم چه كاری انجام می دهیم؟ البته نوجوانان 
در اين سن علاقه دارند به سمت فرهنگ طرفداری بروند و هر 
چقدر سنشــان بالاتر می رود از میزان فرهنگ طرفداری شأن 
كم می شود؛ منتها تأثیراتش قطعاً وجود خواهد داشت و لازم 
اســت كه والدين يا افرادی كه با نوجوان ها تعامل دارند موج 
كره ای را بشناسند، چرا كه با شناخت از آن می توانند بهتر اين 
قضیه را با نوجوان مديريــت كنند. ما بايد بتوانیم با مديريت 
تولیدات و كارهای رســانه ای خودمــان، نوجوانان را به بحث 
هويت يابی بکشانیم و كم كم فرد را از آن فضا بیرون بیاوريم.

*باوجودفراگيرشدنموجكرهایچهبایدبکنيم؟
ما بايد نوجوان ايرانی و شخصیت او را بشناسیم و برای نوجوان 
تعريفی داشــته باشــم تا مطابق نوجوان و جوان محتوا تولید 
كنیم، كاری كه كشور كره كرده است. اگر ما هم نظام مسائل 
نوجوان ايرانی را شناسايی كنیم و برای آن تولید محتوا كنیم 
كه نوجوانان حس خوبی به دست بیاورد. اينکه نوجوان متوجه 
شود كه از ســمت حاكمیت شناخته شده و بر اساس خلاءها 
و علايق او محتوا تولید می شــود حائز اهمیت اســت. اگر اين 
اتفاق رخ دهد می توانیم انتظار داشــته باشیم كه محصولات 
ما نیز در ســبد فرهنگی نوجوان برود، همانگونه كه ســريال 
كره ای می بیند از ســريال ايرانی هم استقبال می كند و يا هم 

به موسیقی كره ای و هم موسیقی ايرانی گوش می دهد.
بــاز به همان نکتــه اصلی بر می گرديم كه مــا هم می توانیم 
تولید محتوا كنیم، اما اول بايد نوجوانان را بشناســیم و پس 
 از شــناخت آن ها متناســب با نوجوان ايرانی محتوای خوب 

تولید كنیم.

ماندگاری نام استاد »محمود اهتمام« 
در هنر قلمزنی جهان

سپيدهروانشيد-اصفهان عصر يکشنبه 16 دی ماه بود كه كمال حیدری 
معاون شــهردار و رئیس ســازمان فرهنگی اجتماعی شهرداری اصفهان به اتفاق 
بکتاشیان معاونت فرهنگی اين سازمان برای ديدار و عیادت از اسطوره قلم  زنی 
و نقره  كار معروف ايران و جهان به خانه استاد محمود اهتمام رفتند كه با تلاش 
هشتاد ســاله، افتخار دريافت نشان اصالت از يونسکو هم نتوانسته اين فرهیخته 
زبردست در قلم زنی و چهره سازی ايران را تسلیم رنگ و لعاب كند  كه مادام سر 
به سجده شکر می گذارد و از خدای خود می خواهد؛ هدفش جز اعتلا و سرافرازی 

وطن چیز ديگری نباشد. 
»اهتمام« آمال و آرزوی اكثر كســانی كه خواهان قلم زنی بر نقره از تصويرشان 
بود را اجابت نمود وشــرق وغرب دنیا را از ايــن همه اصالت در هنر حیرت زده 
كرد؛ اســتاد كه اين روزها دوران فرهیختگی و كسی افتخار برای آموزش صدها 

هنرمند و صنعتگر نفره را ســپری می كند سال 1312 در شهر تاريخی اصفهان 
متولد شــده و از زمانی كه دست چپ و راست خود را شناخته، ابزارهای ديگری 
از جمله قلم و چکش و ســندان را نیز برگرفتــه و با آن ها همچنان انس دارد و 
البتــه ضمن آن به ادامــه تحصیل در دوره های ابتدايی و متوســطه پرداخته تا 

صنعت و هنر را با علم درآمیزد. او در هنر قلم زنی رهرو اســتادان بی بديل خفته 
در خاك همچون زنده يادان حســن اهتمام پدر بزرگوار و چهار برادر بزرگتر از 
خود از جمله استاد حسین اهتمام بوده و مادر ايشان نیز در هنر مینیاتور سرآمد 
بانوان هنرمند عصر خود اســت كه امروز نه تنها آثار نقره پدر بلکه شاهکارهای 
هنرمندانــه مادر هم در زمینه مینیاتور و اين پنج فرزند پســر در اكثر موزه های 

معروف جهان جا خوش كند.
شاهکارهای ســاخته شده از نقره به دســت اين خاندان وبخصوص استاد محمود 
اهتمام تماماً به واسطه ابزارهای سنتی اين هنر از جمله قلم و چکش و سندان خلق 
شــده است كه امروز كمتر صنعتگر هنرمندی پیدا می شود تا برای ساخت يك اثر 
هنری اينگونه عمل كند و تن به قضا و مرارت های آن بدهد.  معاون شهردار و رئیس 
سازمان  فرهنگی اجتماعی شهرداری اصفهان برای اولین بار در طول عمر يك قرنی 
شهرداری  اصفهان، طی سه سال گذشته  به ديدار و دلجويی و احترام به كرامت ده ها 
هنرمند و استاد فرهیخته و بی بديل كلان شهر اصفهان رفته كه اين مسیر همچنان 
ادامه خواهد داشت تا يادگارهای تکرار نشدنی تاريخ با تولید مستندهايی از زندگی 

و هنرهای بی بديل آن ها در شهر موزه اصفهان جاودان بمانند.
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مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در بازدید از فولاد مبارکه مطرح کرد:

همكاری مشترك فولاد مبارکه و راه آهن برای تسهیلگری در افزایش حمل ریلی مواد اولیه و محصولات

 جبارعلی ذاکری، مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اســامی ایران، در جریان بازدید از شرکت فولاد مبارکه 
گفت: امروز پس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه در جلســه ای با مدیرعامل و ســایر مدیران این شــرکت، 
راهکارهای همکاری های مشــترک بین این شــرکت و راه آهن جمهوری اســامی ایران را مورد بررسی و تبادل نظر 

قرار دادیم.
وی تسهیل در امر حمل ونقل ریلی و حل مسائل موجود بین دو طرف را از مهم ترین اهداف این بازدید برشمرد 
و گفت: خوشبختانه تصمیمات خوبی برای افزایش حمل بار و تسهیات متقابل اتخاذ شد و امید است این اقدامات 

به افزایش تولید در فولاد مبارکه و کاهش مشکات حمل ونقل بار از مناطق سنگان و چادرملو کمک کند.
وی بــا تأکیــد بر اینکه فولاد مبارکــه به عنوان یکی از بهترین و بزرگ ترین شــرکت های تولیدی کشــور با تمام 
ظرفیت در حال فعالیت اســت و در حوزه های آب، برق و اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر اقدامات گســترده ای 
انجــام داده اســت، تصریح کرد: تاش خواهیم کرد تا شــرایط بهتری را بر این شــرکت در حــوزه حمل ونقل ریلی 

فراهم کنیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در بازدید مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران:

 حمل ونقل در رقابت پذیری و اقتصادی بودن صنعت فولاد نقش محوری دارد
 محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه نیز در حاشیه بازدید مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری 

اســامی ایران از این شرکت گفت: فولاد یکی از صنایع کلیدی کشور است که هزینه های حمل ونقل مواد اولیه و 
محصولات آن، نقشی محوری در رقابت پذیری و اقتصادی بودن این صنعت دارد و اساساً اقتصادی بودن و صنعتی 

شدن کشور به زیرساخت های حمل ونقل به ویژه حمل ونقل ریلی وابسته است.
وی تأکید کرد: در صنعت فولاد به ازای تولید هر تن فولاد حداقل به سه برابر جابه جایی مواد اولیه و محصول 

نیاز داریم؛ بنابراین نیاز است که زیرساخت ها در حوزه حمل به ویژه حمل ریلی و دریایی ایجاد شده باشد.
 طیب نیا با تأکید بر اینکه طی سه دهه گذشته در کشورمان سرمایه گذاری های زیادی برای افزایش ظرفیت در 
صنعت فولاد انجام شــده و امروز صنعت فولاد یکی از نقاط قوت کشــور محسوب می شود، گفت: قطعاً اگر امروز با 

ناترازی انرژی در حوزه برق و گاز روبه رو نبودیم، چالش اصلی ما چالش حمل ونقل بود.
وی با اشــاره به اینکه در چند ســال گذشــته، چالش های ناترازی انرژی از حمل ونقل پیشــی گرفته ادامه داد: 
در این شــرایط فرصتی ایجاد شــده اســت تا طی دو تا سه ســال آینده، چالش زیرســاخت های حمل ونقل، به ویژه 
حمل ونقــل ریلــی را برطــرف کنیم؛ کما اینکه خوشــبختانه در دولت و مجموعه راه آهن، عــزم جدی برای اصاحات 
مســیر گذشــته در این حوزه وجود دارد و قطعاً موفقیت های آینده صنایعی مانند فولاد مبارکه، مرهون اتفاقات و 

اصاحاتی است که باید در حوزه حمل ونقل صورت گیرد.
مدیرعامل فولاد مبارکه با مفید خواندن جلسه با مدیرعامل راه آهن جمهوری اسامی ایران و با اشاره به اینکه 
در گذشــته بیش از 90 درصد حمل محصولات و مواد اولیه فولاد مبارکه از طریق ریل انجام می شــده و این رقم 
امروز به 50 درصد کاهش یافته است، ادامه داد: خوشبختانه در جلسه امروز توافقاتی برای افزایش حمل ونقل 

ریلی صورت گرفت و امیدواریم در یک بازه زمانی کوتاه مدت به استانداردهای این حوزه برسیم.


